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Egyházközségi elnökök találkozója, továbbképzése 
 
A Szombathelyi Egyházmegye képviselőtestületi elnökeinek 
találkozással egybekötött továbbképzése 2023. február 4-én 
volt a Martineum Felnőttképző Akadémián. Az első percek 
az elcsendesülés, az Istenhez fordulás percei voltak. Fekete 
Szabolcs segédpüspök atyával közösen imádkoztunk, aki 
megosztotta velünk a közelmúltban zajlott római püspöki 
továbbképzésének tapasztalatait, melyen elhangzott: fontos 
törekvés az Egyház egységének megőrzése, amit veszély 
fenyeget. Hangsúlyos a párbeszéd jelentősége, a dialógus és 
a meghallgatás lényeges eszköz a szakadás megakadályozására, 
amit a Szentatya is kiemelt. A német püspökök kérvényezték 
a Szentszéknél pl. az azonos neműek házasságának engedé-
lyezését. A pápa ezzel nem értett egyet. Majd a szinódus 
kérdése merült fel a hallgatóság köréből. A szinodális út az 
együtt haladást, az egy irányt jelenti. Múltban pl. ilyenek 
voltak a zsinatok, 
melyek a közös 
irányt próbálták 
megadni. Ferenc 
szentatya tapasz-
talata, hogy a fő-
pásztorok elsza-
kadtak a néptől; 
meg kell találni az 
együtt haladást. 
Egyházmegyénket a szinódusi úton az aktivitás teljes hiánya 
jellemezte. A 200 ezer kérdőívből mindössze 1600-at küldtek 
vissza. Meglepő válaszok is voltak, pl. a pap feladatának a 
közösségépítést, ifjúsággal, családokkal, szegényekkel való 
foglalkozást említették, pedig a legfőbb feladata az Istennel 
való kapcsolat: az imádság. Más kérdés a fiatalok bevonására 
irányult, hogy lehet vonzóvá tenni az egyházat, élni a 
digitális eszközökkel. Gitáros misék is vonzó erővel bírhatnak. 
Következő hozzászólás arra irányult, hogy lehet bevonni a 
nőket a képviselőtestületi munkába. Helyeselt erre Szabolcs 
atya, mert Krisztus keresztje alatt is többen voltak nők. Az 
imakörben is szinte nők vannak, de egy kivétel akadt (Sében): 
kifejezetten férfi imakör indult. Volt, aki Benedek pápa le-
mondásának okait feszegette, amire Szabolcs atya az egészségi 
állapotának a megromlását hozta magyarázatul (betegség, 
gyógyszer, álmatlanság – így felelős döntést hozni nem 
lehet). Szóba került a hitoktatás: sajnos vannak, akik alkal-
matlanok erre. Kérdés hangzott el a veszprémi székesegyház 
felújítása, átalakítása ügyében is. A felelős döntés a plébánosé, 
de ott vannak a szakemberek is. Szabolcs atya saját példáját 
említette Pannonhalma vonatkozásában. Mennyire idegen 
volt a hajdani diák számára a szinte csupasz fehér falak, de 
20 év után már másként látta. „Átimádkozott falak” közé 
ment vissza. Kérdés jött, hogy minden egyházmegye önálló 
működési szabályzattal rendelkezik-e, a templom kordoku-
mentuma, a historia domus nagy jelentőséggel bír, mindenütt 
vezetik-e?Gaál Sándor, oladi plébános atya alapvető számviteli, 
pénzügyi, gazdasági ismereteket tett közzé. Előadásán meg-
látszott, hogy nem ismeretlen számára a pénzügyi világ, 
maga is onnan jött.     (folytatás a második oldalon) 

Teremtésvédelem a Szombathelyi Egyházmegyében 
 
Dr. Székely János megyéspüspök úr kezdeményezésére 
február 7-én, kedden a szombathelyi Püspöki Palotába meg-
hívást kaptunk, hogy az Egyházmegye leendő teremtésvédelmi 
programjáról beszélgessünk. Pár kérdésben előzetesen fel is 
készülhettünk: mire is várnak választ tőlünk a szervezők? 
„Mi az, ami a teremtésvédelem területén jól működik 
Önöknél? Miként lehetne közzétenni, megosztani az egy-
házmegye területén folyó jó gyakorlatokat? Mely környe-
zettudatosságban képzett szakembereket tudnánk bevonni 
az egyházmegyei teremtésvédelmi munkába? Az egyházi 
iskolákban tanuló diákok, a hitoktatásban résztvevő fiatalok 
és a felnőtt hívek körében miként lehet gyarapítani a terem-
tésvédelemmel kapcsolatos ismereteket? Az egyházmegye 
teremtésvédelmi programjához milyen javaslataik vannak?”  
A konferenciaterem délután négyre zsúfolásig megtelt.  
Többnyire a Ka-
ritász munkatár-
sai jelentek meg, 
valamint az is-
kolák igazgatói 
környezeti neve-
léssel foglalkozó 
munkatársaikkal. 
A püspök atya 
bevezetőjében 
arról beszélt, 
hogy a teremtés-
védelem sem 
nem cél, sem 
nem eszköz, inkább a mindennapi életünk természetes vele-
járója kell, hogy legyen. Az egyházmegye két koordinátora, 
Aigner Géza és Szalai Attila atya egy korábban elhangzott 
pécsi előadás tanulságait, tapasztalatait osztotta meg velünk, 
majd az egybegyűltek beszámolói, teremtésvédelmi gyakorlata 
hangzott el. Molinókkal, gyógynövényekből készült teával, 
sok-sok saját termékkel jelent meg az egyházmegyei Karitász. 

Tuczainé Régvári 
Marietta részletes 
statisztikával mutatta 
be, hol és milyen 
eredményekkel van 
jelen szervezetük jó-
val megelőzve a La-
udato si’ enciklikát. 
Majd a sort az isko-
lák követték. Az elő-
adások közben a püs-
pök atya kérése az 
volt, hogy minden 

plébánián legyen egy olyan munkatárs, aki az egyházközségben 
a teremtéshez fűződő felelős helyzetünket is folyamatosan 
jelezni tudja a közösség felé. Az ifjúsági nyári táboroknak 
legyen része az a tapasztalat, hogy felelősséggel tartozunk a 
teremtett világ megőrzéséért. 

      (P. Tokár János) 
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 Fotók: Büki László / Szombathelyi Egyházmegyei Karitász
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 (folytatás az első oldalról) 
 
Gaál Sándor, oladi plébános atya alapvető számviteli, 
pénzügyi, gazdasági ismereteket tett közzé. Előadásán meg-
látszott, hogy nem ismeretlen számára a pénzügyi világ, 
maga is onnan jött. Boldog Batthyány László gondolataival 
indított, aki a vagyonát az üdvösség szolgálatába állította. 
Ez a szemlélet kell, hogy érvényesüljön a plébániákon. Szólt 
az ősegyház szerepéről, mikor mindenki a közösbe adta, 
amije volt. Majd konkrét pénzügyi, számviteli feladatokra 
tért át. Bizonylatok, könyvelés, szigorú számadási nyomtat-
ványok, pályázatok, szerződések, jegyzőkönyvek (pl. selej-
tezési, amire nincs szükség, dokumentálni). Külön említve 
a püspökségen lévő könyvelői irodát, az építészi irodát, ami 
a felújításokhoz nyújt segítséget és a pályázatírói munka-
csoportot, valamint az egyházjogászt. Nagy részletességgel, 
precizitással, példákkal támasztotta alá a plébániai gazdasági, 
pénzügyi, számviteli munkát. 
 (Dr. Asbóth Mária) 
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„Több fényt adj, Uram!”  
Nagyszőlősi gondolatok 2023 februárjában 

 
Túl vagyunk egy kritikus, sötét időszakon. Olyan 16 órákat 
nem volt áram naponta. Másfél hétig napi tizenhat óra áram-
szünet. Ha nem lenne tél, akkor könnyebb lenne, de így 
eléggé nehéz. A mobilnet is már hetek óta nagyon gyenge, 
lassan két hete már nincs 4G, csak az E jelet mutatja. 
Például Youtube-ot el lehet felejteni. De még a Viber és a 
Whatsapp üzenetek is elvétve jönnek meg. Tegnap volt kép-
viselőtestületi gyűlés, az áramkimaradás miatt kivételesen 
az irodában. A templomot tíz perccel négy előtt visszakap-
csolták, így onnan lehetet áramot biztosítani (értsd: hosszab 
bítóval hozzuk az áramot át a plébániára.) A plébánián addig 
vagyok, amíg van áram, utána bekapcsolom a mobilom 
elemlámpáját, a sötétben lassan összepakolok. Leellenőrzöm, 
hogy minden ki legyen kapcsolva, és úgy indulok haza. A 
templom két bejárata ki van világítva. A tegnapi imaóránk 
alatt áram nem volt. Látni éppen látni, annyira nincs sötét. 
Hangunkat viszont hallani; annyi áram van, hogy a mikro-
fonban legyen, és így akik nem tudnak eljönni, bekapcso 
lódhatnak az élő közvetítésbe. Csak az a baj, hogy az örök-
mécses sem ég ilyenkor. Gyertyát, se mécsest nem gyújtunk 
ilyenkor, hanem várjuk, hogy visszaadják az áramot. Az  

 
oltáron viszont ég a két olajos mécses. Idén már valami 
spéci olajjal, ami bírja a mínusz 5 fokot is. A templomban 
nagyon hideg van, pokróccal próbálunk segíteni magunkon. 
A tegnap nagyon áthűltem; útközben hazafelé felmelegszik 
az ember. Ha tele lenne a templom hívekkel, akkor melegebb 
lenne, de így, hogy csak négyen vagyunk, nagyon fázunk. 

Ma már február, és idén csak 28 
napos, már csak 27 napot kell ki-
bírni és vége a télnek. A kis hó, 
ami tegnapelőtt esett, mind elol-
vadt. De még ez is lopott egy kis 
örömöt az életünkbe. Éjszaka olyan 
szép világos lett, mintha égne a 
közvilágítás. A gyerekek még a 
tegnap a maradék hóból készítettek 
hóembert, ma pedig visszaültek 
az iskolapadba; az óvodások is 
visszatértek az óvodába. Nem tud-
ni, mennyire időre. December 19-
től voltak otthon. A tegnap délre 
már a második légiriadón voltunk 

túl. Éppen akkor bőgött fel, amikor kezdtem három órakor 
az Irgalmasság rózsafüzérét. Újabban a tűzoltók egy kis 
dzsippel körbejárnak és bemondják, hogy légiriadó van. Ők 
is adnak egy kis ”zenei” aláfestést. Rásegítenek, hogy még 
jobban átjárjon a rettegés és a félelem. Csendes kis városunkból 
mára generátorok zúgásától hangos nyüzsgő város lett. Az 
AТB és a SPAR óriási generátorokat használ; olyan másfél 
méter magasak. A többi helyen pedig kicsik vannak. Most, 
ahogy írom e sorokat, szirénát nem hallok; add Uram, hogy 
többé soha ne is kelljen hallani! Hát így vagyunk most a 
háború árnyékában vagy inkább a háború sötétségében. 
Holnap Gyertyaszentelő Boldogasszony ünnepe lesz, a Meg-
szentelt élet napja. Az év legjobban várt és legkedvesebb 
ünnepe. A nap, amikor azokért adhatok hálát, akik Isten 
végtelen szeretetét adják tovább itt a földön; azokért, akik 
Isten magyar hangját jelentik számomra. Holnap, még ha 
nem is lesz áram, annyi gyertyafénynél semmi sem árnyé-
kolhatja be az ünnep fényét. A végtelen hála pedig, ami 
ezen a napon betölti a szívemet, eszembe juttatja a sok-sok 
kegyelmet, amit a ferences testvérek által kaptam Istentől; 
ez egy kis időre elfelejtet velem minden sötétséget és háborút. 
Egyszer minden háború véget ér. Egyszer ennek a háborúnak 
is vége lesz. Velünk az Isten, mert örök szeretettel szeret 
minket! 
Nagyszőlős, Anno Domini 2023. február 1. 

  (Marina) 
 

Hirdetések 
 
-Az idei évben újból a régi rend szerint végezzük Szombat-
helyen a nagyböjti stációs templomjárást, amelynek be-
osztása a hirdetőtáblán elhelyezett plakáton olvasható. 
-A stációs szentmisét templomunkban február 24-én 6.30-
kor mutatjuk be. Délután 4 órakor pedig keresztutat imád-
kozunk a Ferences Világi Rend tagjaival. Buzdítjuk a 
testvéreket a részvételre. 
-Plébániánkon február 25-én indul a jegyesoktatás. Első 
alkalommal Tokár János plébános atya: A házasság szentsége, 
az ima ereje (Miért kell a jegyesoktatás?) címmel tart elő-
adást. 
-Az utóbbi időben többen visszaéltek az iroda miatti templomi 
nyitva-tartással. Ezért a folyosói belső ajtó jobb felső részén 
csengőt szereltünk fel. Az ezen történő jelzéssel tudunk 
bejutni az irodába. 

  Fotók: Rafael testvér

 Fotók: Rafael testvér

am,tégy 
gem 
kéd 
közévé, 

gy szer-
ek ott, 
l űlölnek, 

gy meg-
sássak 
ahol 

gbánta-
,hogy 
zekös-
, ahol 
thúzás 
,hogy 

ménysé-
keltsek, 
l két-
beesés 
oz, 

gy fényt 
újtsak, 
ol sötét-

ural-
dik, 
gy örö-
t hoz-
oda, 

ol gond 
yázik. 


